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La proximitat dels municipis del
Barcelonès Nord amb la gran
Barcelona sovint oculta  o, si
més no, resta protagonisme a la
procedència de persones reco-
negudes  que han nascut i cres-
cut a Badalona, Santa Coloma i
Sant Adrià. De fet, és habitual
veure que esportistes, artistes i di-
ferents personalitats són de “Bar-
celona” per ser una ciutat de re-
ferència nacional i internacional. 

A Línia Nord, aprofitant la ce-
lebració dels 500 números fent
periodisme local i de proximitat,
volem reivindicar el talent co-
marcal destacant històries d’èxit. 

ENRIQUE TOMÁS
Aquest badaloní s’ha convertit en
la màxima referència del pernil
a l’Estat. Enrique Tomás va créi-
xer al barri de la Salut, on amb 16

anys va obrir la seva primera bo-
tiga al mercat municipal. Ara, 40
anys després, la seva empresa
ven uns 3.200 pernils diaris a les
149 botigues que té pel món.  “A
la botiga dels meus pares em vaig
adonar que el pernil era un as-
sumpte cultural que anava més
enllà del menjar. Per comprar
pernil les famílies es posaven
d’acord, era com si anessin a
comprar un cotxe”, explicava
Tomàs al pòdcast del badaloní
José Elías, un altre empresari de
referència.

Tomás ha reiterat diversos
cops la seva ambició per fer créi-
xer el negoci. Ha passat de fac-
turar 300.000 pessetes setma-
nals al mercat de la Salut a uns
200 milions d’euros el 2023.
Tot i el seu èxit, no ha oblidat on
va començar i manté la seva em-
presa a Badalona. A més, té pre-
vist un altre projecte: acollir ex-
cursions de nens i joves perquè
coneguin les instal·lacions i el
procés del pernil.

LAIA ALEIXANDRI
De l’Arrabal Calaf al Manchester
City. Aquesta és la història de la
futbolista colomenca Laia Alei-
xandri. Es va formar en les cate-
gories inferiors del Sant Gabriel
de Sant Adrià i el Barça, per
més tard consolidar-se a prime-
ra divisió amb l’Atlético de Ma-
drid. El 2022, Aleixandri inicia-
va la seva aventura a la Wo-
men’s Premier League amb el
conjunt cityzen. La seva relació
amb Santa Coloma, però, conti-
nua sent forta i reconeix la im-
portància dels seus inicis en la
seva carrera esportiva.

“Hi tinc un vincle molt fort,
és la meva ciutat i casa meva és
al centre, a tocar de l’església. A
la plaça del centre és on vaig co-
mençar a jugar a pilota amb els
meus amics, sempre volia jugar-
hi. Allà és on un amic del meu
pare va veure’m i em va donar
l’oportunitat d’incorporar-me al
CD Arrabal Calaf. És el lloc on
em vaig enamorar del futbol”,

explicava fa un temps la futbo-
lista a Línia Nord.

JAVIER PÉREZ ANDÚJAR
Si parlem de literatura, és obli-
gatori mencionar l’escriptor Ja-
vier Pérez Andújar, nascut a
Sant Adrià.  El conegut escriptor
ha estat guardonat, entre altres
reconeixements, amb el Premi
Herralde d’Anagrama, el més
prestigiós de les lletres espa-
nyoles.   La seva infància a Sant
Adrià ha marcat la seva obra, es-
pecialment a la novel·la Paseos
con mi madre. 

“Era un poble. Tenia un dels
rius més contaminats d’Euro-
pa. Era una ciutat de treballadors
dura, però el tracte humà era
molt intens i bo, i la gent, com
que venia d’una postguerra, de la
migració i de passar calamitats,
s’ajudava. Era dura alhora que
molt humana”, afirmava Pérez
Andújar en una entrevista a Lí-
nia Nord sobre el Sant Adrià d’a-
quella època. Tot i que moltes ve-

gades se l’ha descrit com “l’es-
criptor obrer”, l’adrianenc asse-
gura que tan sols transmet les se-
ves vivències als llibres. “No crec
que hagi practicat una literatura
obrera. Em vaig criar en una fa-
mília treballadora, en un barri
obrer, i quan escric parlo d’a-
questes històries. Però no tinc cap
pretensió”, deia l’escriptor.

ALTRES NOMS DESTACATS
Queralt Lahoz: La cantant de
Santa Coloma és un dels referents
de la cultura nascuda a l’extrara-
di de l’àrea metropolitana.

Bianca Nguema:  La pintora
tianenca plasma a través de les se-
ves pintures cossos de dones afro-
descendents per visibilitzar-les.
Ha estat premiada per les Nacions
Unides per la seva obra.

Salva Maldonado: L’entrena-
dor de bàsquet, de Sant Adrià, és
el sisè tècnic amb més partits di-
rigits a l’ACB amb 616.

Un territori amb talent
» En l’edició número 500 de Línia Nord destaquem diferents personalitats nascudes a la comarca

» La proximitat del Barcelonès Nord amb Barcelona habitualment eclipsa el seu origen real

Rubén Hidalgo
BARCELONÈS NORD

Enrique Tomás, Laia Aleixandri i Javier Pérez Andujar. Fotos: Enrique Tomás, Cedida i Joanna Chichelnitzky/Línia Nord 
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La lupa

Molts badalonins i badalonines ens veiem ob-
ligats a treballar o estudiar fora de Bada-
lona, molt sovint a Barcelona o a munici-
pis del Baix Llobregat o dels dos Vallesos.

Això vol dir que cada dia milers de veïns i veïnes aga-
fem el metro, el bus, el tren o el vehicle privat per des-
plaçar-nos als nostres llocs de feina en uns trajectes que
sovint voregen o superen l’hora.

Per tant, cada dia dediquem dues hores –anada i tor-
nada–a desplaçar-nos. Deu hores al llarg de la setma-
na. I al llarg de l’any (excloent vacances i festius), unes
456 hores. O el que és equivalent, 19 dies sencers de-
dicats a anar i tornar de la feina.

19 dies que no podem dedicar a estar amb les nos-
tres famílies, a les cures, a disposar de temps per a nos-
altres, mirar una sèrie o llegir un llibre, ni tampoc a par-
ticipar de la vida associativa de la ciutat. Això és qua-
litat de vida. De fet, és mala qualitat de vida.

Per això és important fer de Badalona una ciutat on
es pugui treballar i estudiar. Obrir la ciutat a llocs de fei-
na de valor afegit i amb salaris dignes. Formar la nos-
tra gent per poder accedir a aquests llocs de feina. For-
mació i treball, educació i feina, eines imprescindibles
per generar oportunitats.

Juntament amb l’accés a l’habitatge, aquests con-
formen els tres pilars de les polítiques republicanes que
defensem per a Badalona. I lògicament sense oblidar-
nos d’allò que avui és urgent, com la situació que pateixen
els nostres equipaments, la seguretat i el civisme, la ne-
teja o la modernització del nostre Ajuntament.

En aquest sentit, vam treballar la proposta de con-
vertir la CACI en un centre tecnològic amb la Univer-
sitat Politècnica de Catalunya (UPC). Un projecte que
tenia com a finalitat convertir aquest edifici en un es-

pai de recerca internacional amb la Fundació CIM –de-
dicada a la impressió 3D i a la manufactura avançada
en plàstic, metall, ciment i cèl·lules–, la formació pro-
fessional i universitària (amb la UPC), la promoció eco-
nòmica del teixit empresarial badaloní (amb Reactivació
Badalona) i la difusió d’aquesta tecnologia a la ciutadania
de Badalona amb l’Ajuntament al capdavant. 

Un projecte a quatre mans, amb una governança
compartida entre la UPC i l’Ajuntament de Badalo-
na i una inversió de 7,5 milions d’euros: 3 milions de
l’Estat –fruit d’un acord entre Esquerra Republicana
i el PSOE– i 3,5 milions municipals.

Transformar la CACI en un centre tecnològic no era
fruit de l’atzar. Era una peça d’un trencaclosques que
havia de permetre la reindustrialització de Badalona
amb llocs de feina de valor afegit. Transformar el car-
rer Eduard Maristany en un eix de l’economia del co-
neixement des de Sant Adrià de Besòs fins a la nostra
ciutat amb el Campus Besòs de la UPC, el futur Cata-
lunya Media City a les Tres Xemeneies, el Port i la CACI.
Una dinamització que ha d’aportar un canvi de model
al Polígon Sud i que només és possible si prèviament
hi ha inversió pública.

Això s’anomena tenir un model de ciutat a mitjà i
llarg termini, per sobre dels interessos electorals i del
tacticisme polític. Un model per fer millor la vida de la
gent. I Esquerra Republicana el tenim.

El govern d’Albiol va decidir aturar el projecte i re-
tirar la inversió compromesa per part de l’Ajuntament.
Mentre la UPC i altres grups municipals buscàvem un
finançament alternatiu amb la Diputació de Barcelona
i la Generalitat de Catalunya, el Partit Popular va des-
cartar definitivament el projecte amb l’anunci de la Ciu-
tat de la Música a la CACI.

La proposta ha estat molt ben rebuda pel Conser-
vatori i l’Escola de Música que fa anys que esperen un
equipament digne, just i necessari que vagi acompanyat
d’una inversió municipal per a la cultura.

Però és una proposta que el Partit Popular fa des
de la superficialitat, sabent que es tracta d’un deute
històric amb la cultura i amb la mirada posada en el
2027 i no pas a transformar la ciutat. El govern no ha
explicat quin model hi ha al darrere, ni quines dinà-
miques es volen generar.

No és el mateix saber guanyar eleccions que saber
governar. Albiol ha demostrat que sap guanyar eleccions
i això ho fa amb nota. A les eleccions del maig molts ba-
dalonins i badalonines li van fer confiança. Una força
que dedica a revalidar resultats d’aquí a quatre anys i
no pas a encarar els reptes estructurals que fa dècades
que Badalona té pendents.

Badalona ha expulsat la UPC i amb això ha per-
dut l’oportunitat de disposar d’un centre referent a ni-
vell internacional, que formi els nostres veïns i veïnes
en sectors competitius amb una demanda creixent i
que faci d’atracció a noves empreses punteres a la nos-
tra ciutat.

L’alcalde ens vol fer escollir entre models, projectes
i talents. I jo ho vull tot. Ser capdavanters en feina i
educació amb la UPC i ser capdavanters en cultura
amb la Ciutat de la Música. Perquè Badalona ho me-
reix tot i ho necessita tot. El talent d’aquí, el de fora
i el de més enllà.

Però bé, disposem de 456 hores l’any –19 dies
sencers– mentre anem a estudiar o a treballar per
seguir pensant com fem de Badalona la ciutat que
ens mereixem més enllà de ser els millors guanyant
eleccions.
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per Alex Montornès (ERC Badalona)

Badalona ho mereix tot i ho necessita tot

Sant Valentí a les me-
ves xarxes s'ha conver-

tit en una celebració per
oposició, en una anticelebració. En
una celebració moderada del contrari.
Estem potser vivint el naixement d'u-
na tradició, compte. Com a antropòleg,
em sembla una cosa molt potent d'ob-
servar.

Tuits en paper
Aquí es
piula

Sobre el carnaval a les
escoles: quan es fa una

disfressa comuna a tota
la classe és normal que tothom porti
una disfressa masculina. O que hi hagi
un model per als nens i un per a les ne-
nes. Ara, que tothom porti una disfressa
femenina? Potser que ens ho comen-
cem a plantejar.

@RoserMM

26 feixistes han estat
condemnats avui al País

Valencià per haver atacat i
agredit militants valencianistes el 9 d'oc-
tubre de fa 6 anys. Cap d'ells entrarà a pre-
só, però és la primera condemna penal per
la comissió d'actes de terrorisme feixista
al País Valencià. Per tant, és una con-
demna històrica i s'ha de celebrar.

El Regne Unit entra en
recessió a finals del

2023, amb una caiguda
del PIB del 0,3%. No home no, com pot
ser si allà porta governant la dreta 14
anys i a més va aconseguir el Brexit, que
els havia de permetre recuperar tants
diners de la UE que anaven a escom-
brar bitllets dels carrers?

@El_Citador@abennassarbeltran_gimeno
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Revolució hotelera a Sant Adrià: 
l’oferta es multiplicarà per 12 a l’estiu1

2
El badaloní Marc Orts guanya el seu setè
Goya pel so de ‘La sociedad de la nieve’

Desallotgen l’edifici del costat del bloc 
esfondrat per l’aparició d’esquerdes

Albiol, sobre l’esfondrament: “Hi ha veïns 
que van fer desaparèixer alguna paret”

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Els veïns del costat del bloc esfondrat no 
podran tornar a casa fins que es facin obres

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@ConSandramoreno: Nadal diu que no s'ha
de pagar a les tenistes el mateix que als ho-
mes. Diu que no és hipòcrita, però s’ha aliat
amb un país on les dones no tenen drets.

@defensemR3: La represa del servei a l’R3
està sent un calvari. Els usuaris estem can-
sats d’incerteses, trajectes que s’allarguen i
s’allarguen i cap mena d’informació!

#R3

@JosepMartBlanch: A Galícia, el conser-
vadorisme tranquil i galleguista del PP és
invencible. I fins aquí l'anàlisi de la jornada
electoral.

#Galícia #ObjetivoNadal

Els semàfors

El periodista i expolític badaloní
Oriol Lladó ha estat nomenat

president d’Òmnium al
Barcelonès Nord. En la seva

estrena, ha afirmat que treballar
pel país des de la comarca 
s’ha de fer amb projectes
concrets i a peu de carrer.

pàgina 8Oriol Lladó

Badalona tindrà el pròxim curs
escolar una sala d’estudi de 400
metres quadrats que funcionarà
de manera autònoma 24 hores al
dia els 365 dies de l’any. Situada
entre els barris de Coll i Pujol i
Sant Crist, estarà disponible 
el pròxim curs escolar.

pàgina 10Aj. de Badalona

L’empresa tianenca Melmelària 
i l’Ajuntament de Tiana han

organitzat la primera Trobada del
Món Artesà de la Melmelada. 

Es farà el 16 de març a la plaça de
la Vila i hi participaran una
vintena d’elaboradors de

Catalunya, Andorra i les Balears.
pàgina 17Melmelària

La clau

Un dels lemes que més va
córrer durant les pro-
testes del 15M deia així:

“Si no ens deixeu somiar, no us
deixarem dormir”. En aquell
moment encara no havíem mort
el bipartidisme, ni tampoc la
meritocràcia. Faltava gairebé
una dècada perquè arribés Tik-
Tok, i Twitter, ara X, era la pla-
taforma estrella per canalitzar les
queixes dels indignats, nom amb
què també es va conèixer aquest
moviment pel llibre Indigneu-
vos de Stéphane Hessel.

La població vivia submergi-
da en la precarietat arran de la
crisi econòmica que va esclatar
el 2008. Aquesta va disparar
l’atur, va empobrir moltes famí-
lies, va dificultar l’accés a l’ha-
bitatge i va comportar retallades
socials per part dels governs es-
panyol i català. Els joves se n’en-
duien, com de costum, la pitjor
part, amb una taxa d’atur juve-
nil de gairebé el 50%.

“Si no ens deixeu somiar, no
us deixarem dormir”, cridaven a
les places per reclamar el dret a
traçar el seu futur, com havien fet
els seus pares, i els pares dels
seus pares. Traçar el seu futur es
materialitzava en l’accés a un ha-
bitatge i a una feina dignes.

Més d’una dècada després, en

un context ben diferent del de
2011 en què la taxa d’atur ju-
venil ha baixat considerable-
ment, encara que continua sent
preocupant –al tancament del
2023 es va situar en el 28,36%–
, la meritocràcia i el bipartidis-
me han mort, el feminisme ha
irromput amb força com l’únic
moviment del 15M que encara
perdura, el canvi climàtic és l’e-
lefant a l’habitació i el neguit
dels joves, aquells nascuts en-
tre el 1995 i l’any 2000, es ca-
nalitza a través de TikTok amb
una frase que ha fet fortuna:
“Delulu és la solulu”.

Delulu prové del terme an-
glosaxó delusional, que en ca-
talà es tradueix com a delirant.
Per tant, delirar és la solució.
Amb aquest lema, els joves es
donen permís per somiar, per
imaginar que no hi ha res im-
possible, que poden aconseguir
i ser allò que vulguin.

“Delulu és la solulu” és el
nou “fake it until you make it”
–fingeix-ho fins que ho acon-
segueixis–, una frase que ha fet

fortuna a Silicon Valley entre
els emprenedors digitals. És
també una renovada versió de
la “llei d’atracció”: només si fo-
calitzes la teva vida en allò
que vols aconseguir i hi poses
tota la teva energia i actitud ho
aconseguiràs. De fet, hi ha es-
tudis que proven que les per-
sones més optimistes tenen
més probabilitats d’aconsegu-
ir el que es proposen. Però
també n’hi ha, d’estudis, que
diuen el contrari: controlar
els impulsos i tocar de peus a
terra és sinònim d’èxit.

Malgrat que els contextos
socials són diferents i que les
solucions proposades també
ho són –els indignats busca-
ven un somni per al bé comú,
mentre que els delirants pen-
sen en el seu propi èxit–, els
joves sempre tenen la neces-
sitat d’imaginar un futur mi-
llor. Perquè precisament ser
jove és pensar que tot està per
fer i tot és possible. No els dei-
xem sense somnis. Que con-
tinuïn delirant!
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Delulu és la solulu
per Susana Pérez Soler
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Aire fresc

C omunicació 21, el portal català del sector
de la comunicació, acaba de complir
vint-i-cinc anys. Un quart de segle, que
en aquest món és un bon tros del pastís

de la informació. Sempre de la mà de l’editor Da-
vid Centol i Lozano, es dona el cas que aquest pe-
riòdic que esteu llegint –Línia Nord– és un dels fills
de Comunicació 21, avui un
grup editor de prestigi, espe-
cialitzat en mitjans de proxi-
mitat, però amb un ventall pro-
fessional ampli.

L’editor Centol no pot ama-
gar la seva estima cap a Bada-
lona. Les seves primeres passes
com a periodista les va fer a la
desapareguda publicació espor-
tiva badalonina Eco Badalonés.
I d’aquí que Línia Nord sigui
una publicació altament valo-
rada a la ciutat i a la seva sub-
comarca. Amb 9.000 exemplars
de tirada en paper i una magní-
fica acollida a internet, s’ha fet
un nom al costat de les altres pu-
blicacions badalonines (Bada-
lona 2000, Diari de Badalona,
El Tot Badalona i L’Independent
de Badalona), destacant per la
seva professionalitat.

Les publicacions del Grup
Comunicació 21 responen a la
pregunta que s’han fet sempre
els grans editors de mitjans:
per què importa tant als ciuta-
dans el periòdic del seu poble?
I la resposta és senzilla: la con-
fiança que genera la proximitat.
La premsa local no només co-
breix drames municipals i no-
tícies optimistes sobre els veïns. També és fona-
mental per establir les bases d’una societat demo-
cràtica i obertament catalana, en fons i forma.

En la jerarquia oficiosa del periodisme destacat,
aquell que té caixet i que sol ocupar les fantasies dels
estudiants de periodisme, el local no sol ocupar po-
sicions destacades. És així. Les grans capçaleres
d’àmbit nacional i estatal (ara sobretot les barcelo-

nines) són les que tenen el clout,  les que es perce-
ben com “de referència”. Això fa que alguns temes
no guanyin pes fins que no aconsegueixen captar la
seva atenció o que, quan això passa –i com alesho-
res solen lamentar els mateixos periodistes lo-
cals–, siguin les seves cobertures informatives les
que es prenen com les influents.

Raquel C. Pico escriu a Ethic que per molt pes po-
lític que tinguin les grans capçaleres de referència,
el periodisme local és crucial. “Ho és ja des del punt
i hora en què les notícies tenen una important càr-
rega emocional, la que fa que les coses ens impor-
tin molt més com més a prop nostre passin. Això no
només passa amb les tragèdies, sinó també amb al-
tres coses que poden ser menudes per a l’edició de

la nit del telenotícies, però que són un tema deter-
minant per als veïns d'un lloc concret. El periodis-
me local comprèn que, malgrat tot, la importància
és en certa manera relativa”.

Des de ben jove, l’editor de Línia Nordha vist amb
claredat el paper que té el periodisme de proximitat
en una societat. Sap, com bé diu la Raquel, que el dia-

ri del teu poble no només infor-
ma d’aquelles notícies impor-
tants que no tenen cabuda als
mitjans d’àmbit estatal o de les
curiositats i dels temes feel-good
que sempre es fan servir com a
exemple per evidenciar que la
premsa local no ofereix “notícies
serioses” (una conclusió, per al-
tra banda, qüestionable), sinó
que, a més, i en fer-ho, crea tei-
xit social i democràtic.

“Les ramificacions cada ve-
gada són més clares i depri-
ments”, apunta un article de la
Columbia Journalism Review
que presenta una iniciativa per
salvar aquest tipus de periodis-
me a Nord-amèrica. “No es trac-
ta simplement que l’autogovern
és impossible sense un perio-
disme creïble, és que els diaris
locals han proveït la cola social
que dona vida a les comunitats
com a llocs on la gent es veu a si
mateixa com a participants d’u-
na empresa conjunta amb gent
que coneix, entenen i que els
preocupa”, assenyala. I adver-
teix: “Això és el que s’està de-
sintegrant”. Com apunta una
anàlisi a NiemanLab, la pèrdua
dels mitjans locals acaba tenint

un cost: als Estats Units, es pot establir una conne-
xió entre la decadència dels petits mitjans més locals
i regionals i la crisi de la democràcia.

Aquest número de Línia Nord és una mostra in-
equívoca que el seu editor ho va entendre molt bé
fa molts anys, essent avui tot un exemple per al món
de la comunicació de proximitat i de la comunica-
ció en general.
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per Estanis Alcover i Martí

Línia Nord i el periodisme local

NLes millors
perles

En un vol entre Amsterdam i Detroit van començar a caure
cucs a sobre dels passatgers. Venien d’un peix podrit que

havia portat un home i que estava a la cabina, amb el seu
equipatge de mà. El pilot va haver de tornar cap a Amsterdam.

Un brasiler que cantava cançons al metro de Madrid ha
acabat publicant una cançó a Spotify, després que un

productor el sentís cantar. Ningú l’hi hauria dit quan va
fugir del seu país per ser homosexual.

La darrera publicació de la cantant India Martínez a les
xarxes mostra com és detinguda per un furgó de la policia,

cosa que ha aixecat enrenou entre tots els seus fans. Es
tractava d’una acció per anunciar la seva última gira.

Una jove espanyola va haver d’anar a urgències als
Estats Units per una infecció. Tot i que només li van fer

unes anàlisis i li van receptar antibiòtic, va haver de pagar
1.650 dòlars. Diu que no anirà al metge mai més.

LA FOTOTV3
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Mirada pròpia

Les persones que tenim una certa edat recor-
dem que, quan érem criatures, la por més gran
que ens podia provocar qualsevol adult o fa-
miliar era sentir que, si no ens portàvem bé,

venia l’home del sac, una figura misteriosa i malèfica
que no sabíem què ens faria si ens agafava, però tení-
em clar que no seria res de bo. 

També ens espantava molt que ens volguessin
portar al “quarto” fosc, on no hi havia, crèiem, cap llum
ni cap esperança de sobreviure. Al “quarto” obscur, la
foscor, les tenebres o ves a saber què era el que podí-
em trobar-nos en aquell lloc maleït on volien portar-
nos. No sabíem què ens esperava, ni enteníem per què
els adults s’entestaven a voler enviar-nos a aquest lloc
tan horrible.

Evidentment que hi havia altres instruments per fer-
nos febles i atemorits. Als contes per a nens i nenes, per
exemple, sempre hi havia uns personatges o unes bès-
ties dolentes i malvades que ens complicaven la vida
a les criatures innocents si no respectàvem les ins-
truccions dels personatges bons, encara que no ho fos-
sin per a nosaltres. Aquests eren els recursos, entre
molts altres, que utilitzaven alguns adults per a con-
trolar-nos i castigar-nos.

En el context actual, encara hi ha gent que ens vol
fer creure que els nostres problemes són causats pels
que venen de fora, persones dolentes i malcarades. Hem
vist com la dreta catalana, com ja ho feia la dreta es-
panyolista, vol aprofitar el discurs de la por per a acon-
seguir més vots. Aquest discurs és fals i enganyós i no-
més busca desacreditar els qui defensen una societat
més justa i solidària. 

Els qui pronuncien aquest sermó són els que es be-
neficien de l’explotació i la desigualtat, i no volen re-
nunciar a les seves posicions de poder i riquesa. Per això,
els qui escolten aquest discurs són els que no volen per-
dre els seus privilegis i els que es deixen manipular per
la propaganda i els mitjans de comunicació al servei dels
interessos de l’elit. Els que rebutgen aquest discurs són
els que tenen consciència de classe i lluiten per un can-
vi social i polític que garanteixi el dret a una vida dig-
na per a tothom.

Aquest discurs barroer i mentider només el com-
praran els que volen continuar amb els seus privile-
gis i els importa poc o gens el benestar de les classes
populars.

Els migrants són persones que tenen dret a buscar
una vida millor, igual que els nostres avantpassats van
fer-ho en el seu moment. Les persones migrants no són
una amenaça, sinó una oportunitat per a enriquir la
nostra societat i cultura. I no oblidem els qui arriben
fugint de situacions de violència i opressió, que ne-
cessiten la nostra solidaritat i acollida. No caiguem en
el racisme i la xenofòbia que ens volen imposar des de
la ultradreta.

Resulta paradoxal que els qui neguen la igualtat d’o-
portunitats i vulneren els drets humans siguin els qui
més ens infonen la por als altres. Manipulen la gent
amb totes les seves mentides sense importar-los-en les
conseqüències i s’aprofiten del silenci còmplice dels que
no s’atreveixen a qüestionar les seves falsedats per a
donar-los veracitat sense cap prova. Així, aconsegu-
eixen el seu objectiu de controlar la situació i imposar
la seva voluntat.

Catalunya sempre ha estat una terra oberta i hos-
pitalària, d’oportunitats i de convivència, que sap que
la diversitat és una riquesa i no una amenaça. Per això,
és imprescindible rebutjar els discursos de l’odi i la in-
tolerància que promouen els sectors més reaccionaris
i els nacionalismes identitaris excloents de la dreta, amb
un discurs integrador que defensi la cohesió social i la
convivència. Els agradi o no, som i serem un país di-
vers i acollidor.  

És cert que la societat catalana té una identitat prò-
pia, però també ho és que és inclusiva i solidària, que
no es deixa manipular per les fal·làcies dels qui volen
dividir i enfrontar les persones que vivim a Catalunya,
ja que tots i totes som catalans.

Possiblement amb aquest comportament de les or-
ganitzacions reaccionàries, el que volen és fer-nos ob-
lidar que els veritables responsables són els que ens han
governat i no han sabut, o no han volgut, solucionar els
problemes reals de la majoria de la ciutadania, ja que
només han actuat pensant en els poderosos que es be-
neficien de la seva gestió. Per això, ens diuen una ve-
gada i una altra que si no tenim oportunitats laborals
o d’accés a l’habitatge, o si patim les deficiències dels
serveis públics, com la salut o l’educació, és per culpa
dels immigrants. Però no ens deixarem enganyar.

Tots sabem que la millor garantia de futur per a Ca-
talunya és que sigui un territori ple d’oportunitats per
a tots els seus habitants, vinguin d’on vinguin.

Les persones migrants
no són una amenaça,
sinó una oportunitat 
per a enriquir la nostra

societat i cultura. 
I no oblidem els qui
arriben fugint de

situacions de violència i
opressió, que necessiten
la nostra solidaritat i

acollida. No caiguem en
el racisme i la xenofòbia
que ens volen imposar
des de la ultradreta 

“

“
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per Pedro Jesús Fernández

La por als altres

@_OriolS: Avui fa mig segle que Kiss van
lliurar el seu primer àlbum, amb títol ho-
mònim i reclams com Deuce, Black Dia-
mond o Nothin' to Lose. 

@_catseries: Ja fa 30 anys que en Dorae-
mon, en Nobita, la Shizuka, en Suneo i en
Gegant van parlar català per primera ve-
gada al Club Super3.

@laurapenya: Aquest 2024 l'he començat
recuperant un costum. Llegir. Llegir el munt
de llibres que hi ha per casa i que no s'han lle-
git. Molt sovint comprem i no utilitzem.

Flaixos
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Oriol Lladó, nou president
comarcal d’Òmnium 

CULTURA4El periodista i expo-
lític badaloní Oriol Lladó ha estat
nomenat president d’Òmnium al
Barcelonès Nord, que inclou els
municipis de Badalona, Santa
Coloma, Sant Adrià, i Tiana. 

L’entitat va celebrar aquest
dilluns l’assemblea general ordi-
nària en la qual es va aprovar la re-
novació de la junta. Lladó substi-
tueix Eduardo Alessandria. 

Durant el seu discurs, Lladó va
fer referència a les conseqüències
visibles del procés independen-
tista. “Encara tenim companys
amenaçats per la repressió políti-
ca i el compromís és tan necessa-

ri avui com ho era el 2017”, va afir-
mar, al mateix temps que va afe-
gir que “treballar pel país és, des
d’un territori com el Barcelonès
Nord, fer-ho amb projectes con-
crets, a peu de carrer, que respo-
nen a les necessitats d’un país di-
vers amb desigualtats”. 

Tot plegat, va afegir el nou
president, en l’escenari d’anar
“sumant lluites compartides” –
una de les grans apostes d’Òm-
nium– per a un “horitzó irre-
nunciable de la plena llibertat”.
Un dels objectius d’Òmnium pel
2024, diuen,  és “reforçar els
projectes de cohesió i drets”.

HABITATGE4L’impacte de l’es-
fondrament mortal al número 9
del carrer Canigó continua ma-
nifestant-se en forma d’esquer-
des als blocs pròxims. Aquesta
setmana se n’han desallotjat dos
més preventivament: dimarts a
la tarda el número 11 i dimecres
el número 5.  Sumats al des-
allotjament del número 7 de la
setmana passada, ja són una
vuitantena d’habitatges dels
quals han hagut de marxar els ve-
ïns per no córrer perill.

Davant l’increment de les es-
querdes i la manca d’acord amb la
Generalitat sobre el finançament
de les inspeccions, l’Ajuntament
de Badalona va contractar d’ur-
gència els serveis d’una empresa
especialitzada per inspeccionar
els 420 habitatges de l’illa dels car-
rers Canigó, Llefià i Ausias Marc,
que daten de finals dels anys 50.
SeguiArc, l’empresa, havia co-
mençat els treballs ahir dimecres
i ràpidament va ordenar el des-
allotjament del bloc del número 5.

El tinent d'alcalde de Territori
de l'Ajuntament, Daniel Gracia,

va admetre aquest dimecres que
la situació “és preocupant”. Va
afegir que  no es pot descartar
“cap escenari” i que s’ha d’espe-
rar a les inspeccions de les fin-
ques.  “Anirem bloc a bloc i tre-
ballaran tres equips per anar el
més ràpid possible”, detallava. 

Una altra actuació en marxa és
l'anàlisi de les cobertes dels edifi-
cis amb el dron de la Guàrdia Ur-
bana. Els tècnics volen avaluar el
seu estat i si es van fer modifica-
cions que haguessin pogut afectar
l’estructura de l’edifici. De fet,

l’alcalde Albiol va afirmar que els
pisos s’havien construït  a finals
dels anys 50 del segle passat, en
plena crisi pel preu de l’acer i el fer-
ro, i això podria haver fet que les
estructures no estiguessin prou re-
forçades. A més, també va afirmar
que hi havia veïns “que havien fet
desaparèixer alguna paret”.

Per últim, ahir a la tarda es va
saber que la Generalitat ha in-
corporat l’Ajuntament al gabinet
de crisi creat per l’esfondrament,
que ahir va celebrar la seva pri-
mera trobada.

Veïns dels número 5 desallotjant l’edifici. Foto: Àlex Recolons/ACN

Preocupació al carrer Canigó:
ja hi ha quatre blocs desallotjats

Imatge posterior a l’assemblea. Foto: Òmnium Barcelonès Nord

Salut | El consistori compra l’edifici de consultes
L’Ajuntament de Badalona ha adquirit l’edifici situat als números 67-69 del
carrer de Sant Anastasi on hi ha part de les consultes externes de l’Hospital

Municipal de Badalona. L’immoble ha costat 2,7 milions d’euros. 
22 de febrer del 2024



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
9 | 

línianord.cat22 de febrer del 2024



| 10

línianord.cat 22 de febrer del 2024 Badalona

EQUIPAMENTS4Badalona farà
un salt de qualitat amb un equi-
pament modern per estudiants.
El pròxim curs escolar la ciutat
tindrà una sala d’estudi de 400
metres quadrats que estarà dis-
ponible durant tot l’any i oberta
les 24 hores del dia. 

El govern local anunciava
aquest dilluns el projecte que, a
més, funcionarà de manera au-
tònoma. És a dir, no hi haurà re-
cepció ni tampoc personal de se-
guretat i el control d’accés es farà
a través d’una aplicació mòbil
que s’habilitarà només per a ve-
ïns empadronats. De la segure-
tat del recinte se n’encarregarà la
Guàrdia Urbana gràcies a un
circuit tancat de televisió que es
gestionarà remotament. La sala
d’estudi estarà situada  als bai-
xos d’un edifici del carrer Vila
Vall-Llebrera, entre els barris
de Coll i Pujol i Sant Crist. Les
obres ja han començat i la pre-
visió és que pugui entrar en fun-
cionament durant el segon se-
mestre d’aquest any. 

EQUIPAMENT HISTÒRIC
En aquest sentit, l’alcalde de la
ciutat, Xavier García Albiol, as-
segura que aquest és un projec-
te de “vertebració” de ciutat i des-
taca que es tracta del primer nou

equipament que s’inaugurarà a
Badalona des de 2015. “Aquest
és el primer equipament nou que
tindrà la ciutat des de fa 9 anys,
ja que no se n’ha fet cap des que
es va posar en funcionament
l’Estadi Municipal de Badalona”,
va declarar l’alcalde.  

A més, va afegir la importan-
cia d’aquesta sala per al barri, ja
que serà “el primer equipament
de la història al barri de Coll i Pu-
jol i el primer equipament de ti-
pus cultural al barri de Sant
Crist”. Albiol va criticar que els
anteriors governs hagin estat “in-

capaços” de tirar endavant cap
nou projecte a Badalona.

ES PREVEUEN DOS SALES MÉS
Per la seva banda, el govern po-
pular defensa que aquest man-
dat posarà en marxa almenys
dues sales d’estudi més de les
mateixes característiques a altres
indrets de la ciutat. 

Per al desenvolupament del
projecte, l’Ajuntament de Bada-
lona s’ha inspirat en projectes si-
milars existents a ciutats com
Cornellà de Llobregat o Hospi-
talet de Llobregat.

Imatge virtual de la futura sala. Foto: Ajuntament de Badalona

Badalona tindrà una sala
d’estudi oberta 24 hores 

Les obres d’Eduard Maristany
començaran a finals de febrer
URBANISME4L’alcalde de Ba-
dalona, Xavier García Albiol, con-
firmava aquest diumenge que les
obres d’enderrocament del mur
d’Eduard Maristany comença-
ran a finals del mes de febrer des-
prés de dos anys de retard. 

Tal com anunciava l’Ajunta-
ment al gener, la reforma d’a-
quest tram suposarà un canvi ra-
dical per a l’entorn i posarà fi als
problemes de seguretat i mobi-

litat que provoca el mur. L’espai
passarà de 9 a 21 metres d’am-
plada i tindrà espai suficient
per als vehicles, els vianants i un
carril bici. 

Actualment, només hi ha un
sol carril que està regulat amb un
semàfor que dona pas alternatiu
a ambdues direccions de la mar-
xa. L’actuació inclourà la millo-
ra de la il·luminació, del pavi-
ment i de l’arbrat, entre altres.

Els castellers ajornen els
assajos per falta de local

CULTURA4Els Castellers de Ba-
dalona han ajornat l'inici de la
temporada d’assajos “per falta
d’un espai en condicions” on
poder fer la seva activitat. Amb
27 anys d'història, els micacos no
han disposat mai de local propi
i lamenten que el tracte de l'A-
juntament al llarg dels anys els
ha fet sentir “nòmades” a la
seva ciutat. 

La colla ha passat per l’asso-
ciació de veïns de Dalt la Vila,
l'escola Jungfrau, la Mobba, Can
Peixau, la plaça de la Vila o el
Mercat Maignon. A l’agost, però,
un despreniment a la façana
obligava a tancar l’edifici i la co-
lla va acabar traslladant els as-

sajos al carrer. L’alcalde, Xa-
vier Garcia Albiol, es va com-
prometre llavors a cedir-los un
espai municipal, però per ara no
ha reeixit cap proposta. 

Segons detalla la colla, el
consistori ha mostrat molt bona
predisposició i ha ofert diverses
opcions, però no s’adeqüen a les
necessitats d’una colla castelle-
ra, com espais d’una certa alça-
da. En aquest sentit, l’Ajunta-
ment explica que s’han ofert al-
menys cinc espais, com Muebles
Rojas, Eines Canela, la Nau 3 de
l'Escorxador o dues escoles. De
moment, els Castellers de Ba-
dalona seran a la plaça de la Vila
fins que no se’ls trobi un local.
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L’altaveu del 
Barcelonès Nord

» Línia Nord revalida el seu lideratge periodístic a la comarca i ja suma quinze anys de trajectòria

EFEMÈRIDE4Línia Nord continua sumant anys i re-
afirmant el seu lideratge periodístic al Barcelonès Nord.
La capçalera, fundada fa 15 anys, publica avui el seu nú-
mero 500.

Línia Nord és, al cap i a la fi, una eina de cohesió te-
rritorial. Amb una aposta que combina el format paper
i el món digital, i sempre amb voluntat d’innovar en cada
un d’aquests dos àmbits, el setmanari ha estat tradicio-
nalment compromès amb el bon periodisme de proxi-
mitat, així com amb la cultura, la llengua i el país. No és
un lema buit: la trajectòria ens avala.

La nostra fórmula, i alhora el nostre repte, és com-
binar el periodisme en majúscules amb una publica-
ció definida i dimensionada. En aquest sentit, la res-
ponsabilitat que ens autoexigim per estar a l’altura de
les circumstàncies ens esperona per continuar sent fi-
dels al nostre ideari ètic, explicant, sempre en català,
el Barcelonès Nord i el país que s’obren pas decidi-
dament cap al futur.<

Línia Nord 500

500 edicions en paper

4,1
9.124 notícies locals

Aquest no és un article qualsevol. O no ho hau-
ria de ser. El paper que el sustenta fa 15 anys
que s’imprimeix. 500 edicions del Línia Nord.

Es diu aviat. Especialment al nostre gremi, on fa tant
temps que convivim amb previsions apocalíptiques i
morts anunciades.

Però aquí estem. Contra tot pronòstic. A contra-
corrent. Rebel·lant-nos davant de totes les adversitats.
Qui coneix el nostre editor, David Centol, sap de què
parlo. Pujar, baixar, tornar a pujar. I des de baix, un mes
d’abril del 2013 em va donar l’oportunitat de sumar-
me al carro dels Línia. Aquell jove que venia de la Ca-
talunya Central, on el periodisme de proximitat era –
i és– pràcticament l’únic altaveu mediàtic del territo-
ri, provaria de fer, precisa-
ment, periodisme de proxi-
mitat a la gran metròpoli. 

És difícil que no t’en-
vaeixi la nostàlgia quan mi-
res enrere. Sobretot quan el
camí ha estat bonic. Que no
fàcil. Gens. Però bonic. Quantes coses que hem fet...
I que ràpid que ha passat tot. “Viure és urgent”, que
deia l’enyorat Pau Donés.

Hi pensava el passat 30 de novembre assegut al
costat del David en una butaca del Palau de la Mú-
sica, convidats a la Nit de l’ARA, mentre es projecta-
va un videoresum de l’any amb els fets més rellevants
del 2023. Quina sensació més estranya... Semblava
que fos el resum d’una setmana. Quines ganes d’aturar
el temps, de frenar, de viure lent. Quina barreja de ver-
tigen i saturació. 

“En aquest univers de milions de senyals que ens
atropellen, el periodisme es demandarà en defensa prò-
pia”. De cop, tornava a connectar amb el present. A l’es-

cenari, Esther Vera entrevistava Iñaki Gabilondo, que
amb frases com aquesta sacsejava els ànims dels qui
l’escoltàvem. “El combat dels mitjans de comunica-
ció és el combat per la independència i la solvència que
es converteixi, encara que sigui, en una bombolla de
confiança que creï el seu univers”, afegia Gabilondo.
“Els diaris i els seus lectors construiran un univers de
confiança, i en aquest univers cal instal·lar-se. Fent el
millor periodisme possible”. 

Bombolla de confiança. Concepte senzill i alhora
complex. Que pot no dir res o dir-ho tot. El cas és que
vaig sortir del Palau de la Música repetint-me aques-
ta idea. Ho vaig trobar brillant. “Ja no construirem te-
rritoris tan oberts i tan integrals com abans, holístics.

No. Seran bombolles de con-
fiança”, insistia Gabilondo. I
jo no parava de pensar en el
nostre univers Línia. En la
nostra particular bombolla
de proximitat que hem anat
fent gran amb els anys. “No

hi ha més remei que anar construint petits cossos de con-
fiança, que vagin creixent i que siguin molts” –més Ga-
bilondo. Carrer a carrer, barri a barri, ciutat a ciutat. Des
d’aquell periodisme més genuí. El que es fixa en les arrels
mentre els altres miren les branques. El que dona im-
portància al que passa a prop, per poc important que
sembli. El que sempre hi és, tants anys després.

Orgullosos de la nostra bombolla de proximitat, del
Línia Nord, de la resta de diaris Línia i de l’equip humà
que els fa possible, afrontem aquest 2024 amb noves
idees, velles conviccions i molta feina per fer. Perquè,
com deia Gabilondo aquella nit al Palau de la Músi-
ca, “el futur el decideix el que fem, el que no fem i el
que permetem que es faci”. Amén.
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1.251articles d’opinió

Bombolla de proximitat
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

Aquell periodisme que 
es fixa en les arrels mentre 
els altres miren les branques

Línia Nord, en xifres

d’exemplars
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Unèxit compartit: 500n
Línia Nord 500

Xavier García Albiol
Alcalde de Badalona (PP)
L'edició número 500 del Línia Nord que avui po-
deu llegir és una fita que marca quinze anys de
feina a Badalona i al Barcelonès Nord. Amb l’o-
casió d'aquesta celebració, vull felicitar el Línia
Nord i tot l'equip que el fa possible per aquests
500 números. Us desitjo, per al futur, tots els en-
certs, i que aquesta celebració d'avui es trans-
formi en un punt de partida per a nous reptes i
èxits. Enhorabona!

Alex Montornès
ERC Badalona
Felicitats, Línia Nord, per l’edició 500! Destaqueu
pel rigor, el periodisme exemplar i la pluralitat, amb
una mirada a allò que passa als nostres carrers, ba-
rris i ciutats. En una democràcia de qualitat, els mit-
jans de comunicació com el vostre són impres-
cindibles. En aquests temps que vivim de desin-
formació, la vostra tasca d'apropar-nos a la veri-
tat és més important que mai. Un reconeixement
sincer i per moltes edicions més!

Fernando Carrera
PSC Badalona
Ja fa 500 números que el setmanari Línia Nord
arriba a casa, puntual, cada dijous. 500 números
compromesos amb la nostra realitat, la més pro-
pera, explicant d'una manera professional les no-
tícies de la nostra ciutat. En un temps on és més
fàcil saber què passa a l'altra banda del món que
al barri del costat, són tot un luxe projectes com el
Línia. Ja heu editat 500 números; ara us encoratjo
a 500 números més. Enhorabona!

Tomás Fernández
Favgram
Línia Nord arriba a la seva edició 500. No és fà-
cil poder arribar a aquesta xifra i, per aquesta raó,
hem de felicitar tot l’equip. Des del moviment as-
sociatiu, i en particular el moviment veïnal, ne-
cessitem uns mitjans de comunicació per poder do-
nar visibilitat a la nostra feina i a les nostres rei-
vindicacions. Des del Línia Nord sempre hem tin-
gut una resposta adequada. Felicitats des de la Fav-
gram i per moltes edicions més!

Dolors Sabater
Guanyem Badalona
Arribar a l'edició 500 és una fita que cal celebrar
i destacar. Felicitacions i gràcies per la feina pe-
riodística que s'arrela al territori sense perdre la mi-
rada ampla. Premsa gratuïta de qualitat, crítica,
oberta i compromesa també amb la llengua i el país,
en temps complexos. Que per molts anys puguem
comptar amb aquesta eina de proximitat global, que
aporta a la cohesió de Badalona, i que els 500 es
multipliquin.

Julio Molina
FAV Badalona
Arribar a l’edició 500 no és fàcil, i menys per a un
periòdic local i metropolità com el Línia Nord. Són
molts esforços, però sobretot la voluntat d’explicar
de la forma més objectiva possible les coses que pas-
sen als barris i a la ciutat. Volem felicitar-vos, sobretot
als treballadors que fan possible el diari, i animar-
vos a continuar explicant, amb les entitats i els veïns,
tot allò que passa al territori. Informar de forma se-
riosa i objectiva també és fer ciutat. Gràcies!

Aïda Llauradó
Badalona En Comú Podem
Enhorabona! Això és la mostra de tenir un gran
equip dedicat al periodisme local, treballant amb
constància i perseverança, que ens fa un servei tan
necessari d’informació a la ciutadania. La diversitat
de punts de vista també a la realitat local és clau
per garantir la qualitat democràtica, el debat,
l’esperit crític i la necessitat de millorar com a per-
sones, entitats, partits i també a nivell professio-
nal. Llarga vida al Línia Nord!

David Torrents
JxCat Badalona
Tenir o no tenir premsa local i de proximitat,
aquesta és la qüestió. Arribar a 500 edicions no
és fàcil avui dia, i el Línia Nord ho feu en aques-
ta edició. És molt important tenir premsa escri-
ta i de proximitat per explicar el dia a dia dels nos-
tres pobles i ciutats. Us encoratjo a continuar tre-
ballant com ho feu per poder celebrar junts les
1.000 edicions. Moltes felicitats i us continuarem
llegint. Gràcies!

Roger Hoyos
Entesa per a un gran parc al Besòs
Des de l’Entesa per a un gran parc litoral al Besòs
felicitem Línia Nordper les seves 500 edicions. Sa-
bem que no és fàcil crear, i molt menys mantenir,
una iniciativa com aquesta. La premsa local és bà-
sica per mantenir-nos informats de tot allò que ens
és més proper, i per recollir la veu d’entitats i col·lec-
tius locals com el nostre, oferint als lectors un punt
de vista diferent de les versions, diguem-neoficials,
de les administracions i/o empreses.

Carles Campos
AV Els Vessants de Tiana
Per a una entitat veïnal com la nostra, tenir el su-
port i la visibilitat que sempre ens ha donat Lí-
nia Nord és importantíssim, i us estem molt
agraïts. En aquest món digital en el qual vivim,
arribar a les 500 publicacions en paper no és sen-
zill i, si ho heu aconseguit, no és per casualitat.
Moltes felicitats per aquest aniversari i per tota
la tasca periodística que feu. Ara toca el següent
objectiu: les 1.000 edicions!
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números que sónde tots
Línia Nord 500

Núria Parlon
Alcaldessa de Santa Coloma (PSC)
Us felicito per la vostra imprescindible defensa del
periodisme local i comarcal. Sou un altaveu des
d'on doneu veu a històries de vida i iniciatives de
les ciutats del Barcelonès Nord que connecten amb
la ciutadania. El periodisme local és imprescin-
dible per lluitar contra la desinformació i les no-
tícies enganyoses, i a favor de la qualitat demo-
cràtica i com a generador d'opinió constructiva.
A per 500 edicions més!

Filo Cañete
Alcaldessa de Sant Adrià (PSC)
Vull felicitar tot l'equip del Línia Nordper aquests
500 números. Una xifra molt significativa, perquè
parla de la professionalitat, la dedicació i l'esforç
per fer informació local de qualitat i difondre tot
allò que passa al nostre entorn immediat i que, sen-
se els mitjans locals, passaria desapercebut. A tot
l’equip del Línia Nord, gràcies per la vostra tasca,
moltes felicitats i que pugueu celebrar molts més
números de la publicació.

Gabriel Rufián
ERC Santa Coloma
Volem felicitar el Línia Nord per la seva edició nú-
mero 500. La premsa de proximitat és clau per al
territori. És una eina de cohesió social, de canvi
i d'altaveu. És apropar-se a la ciutadania. És la fei-
na i l'esforç diari. Ens calen més mitjans que tre-
ballin des d'una perspectiva àmplia per a la ve-
racitat i amb consciència de l'interès públic que
implica la professió, i no només al servei dels go-
verns locals.

Isaac Salvatierra
Alcalde de Tiana (Junts per Tiana)
Un diari –un bon diari– ha d’atrapar dia a dia el
batec ciutadà. La ciutat, el poble, el barri s’expli-
quen a ells mateixos a partir d’aquesta crònica per-
manent dels nostres somnis i neguits. Controlant
el poder i garantint la pluralitat. Som poble o som
ciutat perquè som capaços de reconèixer-nos i d’ex-
plicar-nos com a tal en un món global i canviant.
Felicitats, Línia Nord. Felicitats, lectors i perio-
distes. Ara, a per les 1.000!

Rubèn Arenas
ERC Sant Adrià
La vostra dedicació a informar i connectar la
nostra comunitat comarcal no té preu. Gràcies per
ser una veu constant, fiable i enriquidora per als
lectors. Que segueixin moltes més edicions plenes
d’històries, èxits i contribucions significatives al nos-
tre entorn. Aquesta fita reflecteix el vostre com-
promís amb l’excel·lència i la passió per mantenir
informada la comunitat. Enhorabona i endavant,
cap a les 1.000!

Xavier Collell
AV Mallorquines Montgat
En nom de l’Associació Veïnal Mallorquines
Montgat volem expressar la nostra més profun-
da felicitació a l’equip del Línia Nord per la pu-
blicació de l’edició número 500. Apreciem espe-
cialment la vostra dedicació, professionalisme i
passió pel periodisme local, així com la predis-
posició de l’equip editorial a donar veu a les as-
sociacions de veïns com la nostra. Felicitats pel nú-
mero 500 i per molts èxits més!

Juanan Morales
Club Joventut Badalona
En nom del Club Joventut Badalona vull felicitar-
vos per aquests 500 números, desitjant que en si-
guin molts més. El seguiment dels mitjans de co-
municació és molt important, i més quan es trac-
ta de periodisme de proximitat. Poder formar part
d'aquesta efemèride és un plaer, i esperem que pu-
gueu explicar ben aviat algun èxit esportiu del nos-
tre club. Per moltes històries més i moltes felici-
tats per la feina feta!

Rosa Funtané
ERC Montgat
Aconseguir publicar 500 edicions és tot un repte,
i l’heu assolit amb molt d’èxit, amb coherència po-
lítica i respecte. Us segueixo des de fa temps, m’a-
grada la vostra feina i espero els dijous perquè sur-
ti el Línia Nord. Voldria destacar la vostra apos-
ta per la proximitat, una qüestió que és molt im-
portant per al periodisme local i per a municipis
com el nostre, Montgat, ja que d’alguna manera
també ens faciliteu la feina. Felicitats! 

Andreu Absil
Alcalde de Montgat (PSC)
Aconseguir publicar 500 edicions deu haver estat
tot un repte, i des del Línia Nord ho heu fet reali-
tat. Desitjo que continueu igual, ja que poder ce-
lebrar aquesta efemèride, en el món digital en el
qual vivim i amb una tirada com la de la vostra pu-
blicació, és una gran notícia. Per als municipis com
Montgat és molt important que hi hagi publicacions
com la vostra. Per tot plegat, només puc fer que des-
itjar-vos sort i encerts.

Miquel Santiago
PSC Tiana
Arribar a l’edició número 500 vol dir que algu-
na cosa s’ha fet bé i cal felicitar-vos, també per te-
nir una veu imparcial. I cal celebrar que continueu
publicant en paper, ja que ens hem d’adaptar al
món digital, però sense perdre l’essència. Cal com-
paginar els dos formats i crec que el paper ens
dona més proximitat. Us haig de dir que, quan en-
tro a l’Ajuntament de Tiana, sempre veig, a la dre-
ta, el Línia Nord.
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15 anys de Línia Nord

Les publicacions del Grup Comunicació 21 i Es-
pai Línia ja han demostrat la seva capacitat per
desenvolupar projectes d'arrel. A través de les

26 capçaleres i del primer centre de comunicació de
proximitat, on té cabuda també el Laboratori d'Idees
Metropolitanes, es participa activament en la con-
solidació d'aquesta nova mirada que intenta revita-
litzar el fet metropolità. 

Hem consolidat una iniciativa permanent de de-
bat, exposicions i informació sobre el fet metro-
polità i barceloní, amb una mirada particularment
precisa sobre la comunicació de proximitat, que en
poc temps ha esdevingut protagonista en el mapa
d'equipaments amb els quals compten Barcelona
i l'àmbit metropolità per reflexionar sobre aques-
tes qüestions. 

La sinergia entre el que succeeix a Espai Línia i
les nostres capçaleres informatives ha estat clau en
aquest procés, un exemple de cercle virtuós, ja que
tot allò que esdevé a Espai Línia trenca els límits de
l'espai físic concret per convertir-se en material in-
formatiu i de debat de qualitat a l'abast de tota la ciu-

tadania. D'aquesta manera es multipliquen expo-
nencialment no només la qualitat del debat, sinó tam-
bé les seves possibilitats de difusió. 

Aquest triangle virtuós compta amb tres vèrtexs
d'actuació que se sustenten sobre tres eixos: un cen-
tre de pensament —Laboratori d'Idees Metropoli-

tanes—, un espai físic de debat i exposició a Espai
Línia i la xarxa de publicacions locals i temàtiques,
com Línia però també Comunicació 21, Exterior,
Cultura 21 o Espai.Mèdia, que actuen com a corretja
de transmissió a l'opinió pública en general i als tar-
getsmés específics d'aquest àmbit de les idees nas-

cudes al laboratori i de tot allò que s'hagi viscut i or-
ganitzat a l'espai físic, com són les exposicions, els
debats i les conferències. 

Espai Línia té vocació de servei públic. Perquè
creiem fermament que la salut del teixit cultural o
associatiu, de l'energia creativa i de les indústries
d'aquest ecosistema són un dels millors termò-
metres per avaluar la salut col·lectiva d'una ciutat
i, com és el cas particular, d'un ecosistema me-
tropolità com el de Barcelona. Considerem que el
dinamisme cultural i la incentivació de la creativitat
marquen la diferència d'una ciutat o d'un col·lec-
tiu humà. 

En conjunt, Espai Línia, el Laboratori d'Idees i les
26 publicacions configuren un ecosistema ambiciós
d'incubació, projecció i exhibició que visualitza,
promociona i desenvolupa les tendències metropo-
litanes. Un sistema de tres altaveus —físic, pensament
i difusió— que conformen un mitjà de comunicació
total: idees (pensament), continguts (plasmació de
les idees) i exhibició (difusió de les idees). Espai, la-
boratori, publicacions: el Grup Comunicació 21.

Un sistema de tres altaveus 
–físic, pensament i difusió–
que conformen el mitjà 
de comunicació total

per David Centol, Editor del Grup Comunicació 21

El triangle virtuós
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Sant Adrià

SUCCESSOS4Un home ha estat
detingut per la Policia Local com
a presumpte autor d’un delicte
contra la salut pública. 

En concret se l’acusa de ven-
dre cocaïna, una mercaderia que
el cos de seguretat creu que dis-
tribuïa per la ciutat a bord d’un
patinet elèctric. En el moment de
la detenció la Policia Local li va
comissar 118 grams de la matè-
ria estupefaent. Els fets van tenir
lloc divendres passat cap a dos

quarts de vuit del vespre. Segons
el relat policial, el detingut va
veure agents de patrullatge pre-
ventiu i va intentar esquivar-
los, però finalment va acabar
detingut al carrer Beethoven.

Després de retenir-lo, els
agents el van registrar i li van tro-
bar una bossa amb 118 grams de
cocaïna, amb un valor de mercat
aproximat de 7.000 euros. L’ho-
me també duia 43 euros en bit-
llets fraccionats.

CULTURA4Fa vint anys, persones
i col·lectius colomencs van unir-se
per assolir un objectiu: establir una
convivència en positiu i difondre
actituds cíviques i el respecte pels
espais compartits. El 2024, aques-
ta unió anomenada Xarxa de Va-
lors ja suma  397 veïns i  70 enti-
tats adherides i celebra dues dè-
cades de compromís amb la ciu-
tat i amb els veïns. Per fer-ho pos-
sible, en aquests anys ha organit-
zat i participat en formacions i ac-
tivitats que treballen en diferents
àmbits. “Treballem com s’entén el
conflicte, la violència, les conduc-
tes desafiants, i també  la preven-
ció des de la cultura restaurativa”,
expliquen des de la Xarxa.

La tasca de la Xarxa se centra
especialment a transmetre infor-
mació veraç i combatre les fake
news, així com resoldre dubtes a
la ciutadania per evitar els errors
de percepció, la desinformació i els
estereotips que dificulten la con-
vivència. Tot i que el full de ruta es

va actualitzant amb el pas del
temps, asseguren que continuen
defensant el mateix que fa 20
anys: la   importància de crear
grups i vincles , fomentar el sen-
timent de pertinença i desenvo-
lupar una comunitat amable. En
definitiva, diuen, una xarxa que si-
tua les persones al centre. Santa
Coloma fa més de 20 anys que
aposta pel model de ciutat inter-
cultural i és una de les 40 ciutats

que forma part del projecte euro-
peu Intercultural Cities, dins de la
Red Española de Ciudades Inter-
culturales (RECI). 

Precisament, aquest model
de gestió es basa en la construcció
d’un discurs positiu sobre la di-
versitat existent a la ciutat, el fo-
ment de la participació i interac-
ció social entre la diversitat de ciu-
tadans i la lluita contra la discri-
minació i exclusió de persones.

Imatge del grup de treball del 8M. Foto:X (@xarxavalors_sc)

Xarxa de Valors:  20 anys 
de convivència en positiu

Enxampat repartint milers
d’euros de cocaïna en patinet 

CULTURA4Canvi de presidència
a l’Ateneu Adrianenc. Aquest es-
pai cultural de Sant Adrià feia ofi-
cial el 16 de febrer el comiat del fins
ara president Agustí Gallart i la
presa de possessió de la nova
presidenta, L’Esther Escartin. 

Gallart feia dos anys que ocu-
pava el càrrec i ha format part de
la junta directiva des de l’any
2000. Així doncs, l’entitat priva-
da més antiga de Sant Adrià, amb
100 anys d’història, enceta un
nou rumb amb aquesta renovació.
Tot i que l’Ateneu  actualment
comparteix els mateixos valors
que tenia en la seva fundació, els
objectius s’han adaptat al llarg d’a-
quest segle d’història. 

PUNT DE TROBADA SOCIAL
En ple procés d’industrialització,
la creació de l’Ateneu Adrianenc es
comença a gestar el 1923 per una
preocupació de la burgesia. El
1925 l’entitat es va establir al car-
rer d’Andreu Vidal, que encara és
la seu actual. “L’entitat va néixer de
la preocupació d’un grup de la bur-

gesia local, d’una burgesia culta
que va buscar un terreny i va edi-
ficar l’Ateneu per establir un punt
de trobada cultural i social. La gent
venia a ballar, es feien sarsueles,
teatre”, explicava Gallart a Me-
mòries de l’Àrea Metropolitana de
Barcelona. L’Ateneu, però, va tra-
vessar diferents períodes polítics i
guerres en les quals va haver-hi un
descens de l’activitat, però amb els
anys s’ha reformulat.  

Ara, l’Ateneu és un referent
municipal de cultura i pluralitat
que busca una ciutadania cohe-
sionada que exerceixi els seus
drets. Entre algunes de les seves
funcions, l’entitat forma part de
la xarxa de sales del Cicle Gaudí
de l’Acadèmia del Cinema Cata-
là. A la seu també es programen,
a més de cinema i teatre, actes
com ara concerts, exposicions, ta-
llers o conferències.

Imatge de l’acte de comiat d’Agustí Gallart. Foto: X (@CaneteFilo)

Escartin relleva Gallart 
a la presidència de l’Ateneu

Sequera | Petició al govern per netejar la Serralada 
L’Ajuntament de Santa Coloma ha sol·licitat a la Generalitat ajuda econòmica i

tècnica per retirar l’arbrat mort de la Serralada de Marina. El consistori assegura
que s’ha elevat la mortalitat dels arbres per la sequera i per l’escarabat comú.

Civisme| Habilitat el contacte amb els agents cívics
Ja està disponible per a la ciutadania el telèfon per contactar amb els agents cívics.
Aquest projecte va començar al setembre i ara evoluciona incorporant l’atenció
ciutadana. Els veïns poden trucar al 609914559 entre les 21 h i les 4 h.

Imatge de la droga i els diners requisats. Foto: Ajuntament

HABITATGE4La construcció d’u-
na nova promoció d’habitatge
de protecció oficial al barri adria-
nenc de la Catalana va quedar en-
llestida divendres passat. 

Es tracta d’una promoció de
l’IMPSOL de 58 habitatges, un lo-
cal i 67 places d’aparcament. És
un bloc orientat al sud, amb ac-
cés per la banda nord. La pro-
moció inclou diferents tipolo-
gies d’habitatges, de 2 i 3 habita-
cions, amb una superfície d’entre
50 i 90 metres quadrats. L’alcal-
dessa, Filo Cañete, va valorar

positivament aquest tipus de
construccions al municipi. “Vo-
lem que els nostres veïns es que-
din a la ciutat,  i per això conti-
nuarem treballant per poder te-
nir més habitatge assequible”, va
afirmar Cañete. 

El consistori  va informar en
l’anunci de la promoció que es re-
servaven dos habitatges per a
col·lectius amb mobilitat reduïda
i sis per a col·lectius específics com
famílies monoparentals, persones
amb discapacitat psíquica  i vícti-
mes de violència de gènere.

Construits 58 nous pisos de
protecció oficial a la Catalana

Imatge de la nova promoció a la Catalana. Foto: AMB
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Montgat analitzarà l’arbrat
per conèixer el seu estat

MEDI AMBIENT4L’Ajuntament
de Montgat ha posat en marxa un
estudi en profunditat per conèixer
l’estat actual de l’arbrat municipal. 

El consistori engega aquest
inventari a causa de la manca de
pluges i els episodis d’altes tem-
peratures, que estan provocant
que  la vegetació dels parcs i jar-
dins etiguin suportant un període
molt llarg d’estrès hídric. Tot i que
s’han fet  els regs de subsistència
establerts segons la fase d’excep-
cionalitat de sequera, els parcs han
perdut vegetació, tant plantes
com arbrat, al llarg de l’estiu.

Per aquest motiu, durant els
últims mesos, l’Ajuntament ha
volgut conèixer l’estat actual de
l’arbrat municipal (estat fito-
sanitari i d’estabilitat), ja que les
condicions meteorològiques po-
den provocar problemes en l’ar-
brat de forma sobtada, sense
avís previ ni indicis, i provocar
danys personals i materials si ar-
riben a caure. Amb aquesta in-
formació, l’Ajuntament tindrà
una eina de gestió per dur a ter-
me actuacions pal·liatives i pre-
ventives necessàries per garan-
tir la seguretat.

ARTESANIA4El negoci tianenc
Melmelària i l’Ajuntament im-
pulsen la primera Trobada del
Món Artesà de la Melmelada.
L’esdeveniment tindrà lloc el
dissabte 16 de març a la plaça de
la Vila i hi participaran una vin-
tena d’elaboradors que vindran
de les Illes Balears, Andorra,
Barcelona, Tarragona, Lleida i
Girona. Aquesta trobada neix
amb l’objectiu de posar en valor
el producte artesà, en aquest
cas les melmelades i confitu-
res. També es vol promoure el
respecte cap a la tradició i la
creativitat implícita en cada ar-
tesà i artesana a l’hora de pensar
i elaborar els seus productes.

L’organització, a més, té la in-
tenció de consolidar Tiana com
un referent i punt de trobada per
intercanviar idees, crear siner-
gies, enfortir el sector artesanal
i promoure l’artesania d’autor.

TAST VALORAT
La trobada comptarà amb un
Tast Valorat que presentaran
tots els participants a partir d’un

producte d’elaboració pròpia
que els representi, tingui un va-
lor especial per a ells o que con-
tingui algun producte propi del
seu territori, per tal de fer un re-
coneixement a aquests produc-
tes singulars. 

El Tast Valorat tindrà un ju-
rat entès en la matèria i provi-
nent del món de la gastronomia

com la tianenca Àgata Albero,
d’Inspira Gastronomia i Teresa
Millàs, responsable de produc-
ció del Museu de la Confitura.

La primera trobada se cele-
brarà durant tot el dia, concre-
tament de les 10 h a les 20 h i
s’habilitarà una zona gastronò-
mica perquè els visitants pugu-
in quedar-se a dinar.

Imatge de Melmelària, negoci impulsor de la trobada. Foto cedida

Tiana impulsa una trobada del
món artesà de la melmelada

L’inventari permetrà fer accions pal·liatives i preventives. Foto: Ajuntament

Tiana | Comença el projecte Parelles Digitals
El Cau de Tiana i la Llar de persones grans han engegat el projecte

Parelles Digitals. Es tracta d’una iniciativa en la qual els joves del cau
ajuden les persones grans a fer funcionar l’ordinador i el mòbil.
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Es poden comptar amb
els dits d’una mà. Els po-
lítics metropolitans al
capdavant de ministeris

o de secretaries d’Estat del nou go-
vern de Pedro Sánchez són només
quatre d’una cinquantena. Es
tracta del socialista Jordi Hereu,
que ha estat nomenat ministre
d’Indústria; del polític de Sumar
Ernest Urtasun, que és ministre de
Cultura; d’Eva Granados, del PSC,
que és secretària d’Estat de Co-
operació Internacional; i de Jor-
di Martí Grau, dels comuns, que
lidera la Secretaria d’Estat de Cul-
tura. Aquí acaba la llista, que si fos
catalana s’hauria de completar
amb el reusenc Francesc Vallès,
que exerceix de secretari d’Estat de
Comunicació. No obstant això, i
més enllà dels noms, quina és la
trajectòria d’aquests polítics? Què
han fet abans d’arribar a Ma-
drid? Com és fer política i viure a
la capital espanyola? Així són els
quatre metropolitans de Pedro
Sánchez i aquests són els motius
pels quals són tan pocs.

CURRÍCULUMS
Hi ha alguns noms com el de
Jordi Hereu (1965) que no neces-
siten presentació. El polític socia-
lista va ser alcalde de Barcelona en-
tre el 2006 i el 2011, i era regidor
a la ciutat des del 1999. Un cop va
abandonar el ple municipal va
ser substituït precisament per
Jordi Martí Grau, que aleshores
formava part del PSC. Després del
seu pas per l’alcaldia de Barcelo-
na, Hereu va dedicar-se al sector
privat, fundant firmes com Bar-
celona Plataforma Empresarial o
Fledge. També va estar als òrgans
de direcció d’Agbar i va formar
part de la direcció d’Aena. 

Ernest Urtasun (1982) és un
polític de carrera format en Eco-
nomia i Relacions Internacionals.
Amb 15 anys va començar a mili-
tar a Joves d’Esquerra Verda i des
d’aleshores la seva vida ha girat en-
torn de la política, ininterrompu-
dament. Va ser secretari de l’ales-
hores eurodiputat d’ICV Raül Ro-
meva, diputat al Parlament Euro-
peu des del 2014 fins al 2023, por-
taveu d’ICV el 2016, membre de
Catalunya en Comú l’any següent,
portaveu de la coalició Sumar des
del 2023 i, finalment, ministre.

Per la seva banda, la socialis-
ta Eva Granados (1975) va ser du-
rant un temps una cara molt re-
coneguda a la política catalana.
Des del 2010 i fins al 2021 va ex-
ercir com a diputada al Parlament,
i el 2015 va ser la número dos, per
darrere de Miquel Iceta, de la
llista del PSC a les eleccions cata-
lanes. El 2021 va convertir-se en
senadora a Madrid i fins al 2023
va ser portaveu dels socialistes a la
cambra territorial. Granados va es-
tudiar Ciències Polítiques, és de
Pallejà i ha estat molt vinculada a
la política del Baix Llobregat.

Finalment, Jordi Martí Grau
(1965), abans que el novembre fos
nomenat secretari d’Estat per Er-
nest Urtasun, portava tota la seva
vida política vinculat a l’Ajunta-
ment de Barcelona. Primer com a

regidor del PSC, entre els anys 2011
i 2014, i després amb els comuns,
des del 2019 fins al 2023. En
aquesta darrera etapa es va con-
vertir en un dels homes forts del
partit d’Ada Colau i va arribar a ser
primer tinent d’alcaldia. A més, va
ser gerent de l'Institut de Cultura
de Barcelona del 1999 al 2013.

VIDA A MADRID
Com és fer el salt a la vida políti-
ca de la capital espanyola? Des del
Línia ens hem posat en contacte

amb Eva Granados i Jordi Martí
Grau perquè ens expliquin què ha
significat per a ells aquest canvi.

Martí Grau acaba d’aterrar-hi
i, segons diu, va ser el mateix mi-
nistre qui va telefonar-li per oferir-
li el càrrec. “Amb l’Ernest no ens
coneixíem gaire, perquè ell havia
estat a Brussel·les i sempre que ens
reuníem era a través de pantalles,
però era fàcil de veure que tenim
una manera similar de fer”, expli-
ca. Quan Urtasun va requerir-lo,
ell va creure que era el moment de

deixar la política a Barcelona. “Hi
ha vegades que t’ofereixen coses
que van en contra del moment
personal que tens, però en aquest
cas m’encaixava, perquè volia tre-
ballar en un altre ecosistema i
perquè els meus fills ja són fora de
casa”, diu. Ara ha llogat un pis a
Madrid i entoma la nova etapa
com un repte, tot i que té una llar-
ga experiència en l’àmbit cultural.

Quan parlem ja porta uns me-
sos a Madrid, i tot i que confessa
que l’atrau, sap que algun dia tor-

narà a treballar a Barcelona. “Són
ciutats molt diferents. Madrid està
feta amb gent que ve de tot arreu
i és més fàcil trobar-hi espais de re-
lació o d’amistat amb gent nova”,
relata. Així, Martí Grau parla de
dues ciutats: la del poder i la po-
pular. “Els tòpics es noten, i és cert
que hi ha un Madrid amb una for-
ta concentració de poder polític i
mediàtic, el de la llotja del Berna-
béu i Florentino, però també ho és
que hi ha una ciutat molt popular”,
assenyala l’exregidor. És per això

Després del seu pas pel sector privat, l’exalcalde de Barcelona Jordi Hereu ha tornat a la vida política per ser ministre d’Indústria. Foto: Miquel Vera/ACN

La XV legislatura espanyola ha suposat la incorporació de quatre polítics
metropolitans al govern. Analitzem qui són els dos ministres i els dos secretaris
entrants i ens fixem en quina ha estat la seva trajectòria fins a arribar al càrrec.

Per què hi ha una representació metropolitana tan baixa a Madrid?

Elsmetropolitans 
de Pedro Sánchez
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n Uns hi entren i altres en marxen.
La darrera legislatura va batre un rè-
cord pel que fa al nombre de polítics
metropolitans a les més altes institu-
cions de l’Estat. Concretament, van
ser cinc ministres i una presidenta
del Congrés, Meritxell Batet, que ac-
tualment continua sent diputada a
Madrid. Per tant, ni José Luis Rodrí-
guez Zapatero, ni Felipe González ni
encara menys el PP, que en tota la
seva història només ha tingut quatre
ministres catalans, han superat el
nombre d’alts càrrecs d’aquí de l’e-
xecutiu de Sánchez, sempre apunta-

lat per forces com Podem i els co-
muns, que hi han aportat els seus
propis ministres metropolitans. Cal-
drà veure si en l’actual legislatura
que comença se superarà la xifra.

Qui són els ministres que van for-
mar part de la XIV legislatura i que a
la XV ja no tenen cartera? Parlem dels
socialistes Salvador Illa, que va exer-
cir de ministre de Sanitat; Miquel Ice-
ta, que va ocupar el Ministeri de Polí-
tica Territorial i Funció Pública, pri-
mer, i el de Cultura i Esport, després; i
Raquel Sánchez, que va deixar l'alcal-
dia de Gavà per convertir-se en minis-
tra de Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana. Pel que fa als ministres me-
tropolitans de l’òrbita dels comuns i

Podem, hi trobem Manuel Castells,
que tot i no haver nascut a la metrò-
poli sempre ha tingut una relació es-
treta amb Barcelona i que va ser mi-
nistre d’Universitats, i Joan Subirats,
que el va substituir en el càrrec.

Alguns d’ells encara continuen a
la vida política i altres ja n’han sortit.
Illa és, segurament, el que més tenim
al cap, perquè segueix a la primera lí-
nia mediàtica com a líder del PSC a
Catalunya. Tanmateix, Iceta i Sánchez
tampoc han deixat la política. El que
va ser líder dels socialistes catalans
ha marxat a París per convertir-se en

l’ambaixador d’Espanya davant la
Unesco, un càrrec pel qual, segons el
portal Sueldos Públicos, podria cobrar
més de 140.000 euros anuals. Sánc-
hez ara és presidenta de la xarxa pú-
blica d’hotels Paradores, on percebrà
200.000 euros anuals.

Per la seva banda, Subirats i Cas-
tells s’han retirat de la primera línia
política i han tornat al camp del pen-
sament. Subirats és president d’ho-
nor del think tankdels comuns Fun-
dació Sentit Comú, mentre que Cas-
tells escriu columnes a la premsa i l’a-
ny passat va publicar el seu llibre Tes-
timonio. Viviendo historia, on fa un re-
pàs de les transformacions socials
des del Maig del 68 fins al segle XXI.

Els que van ser-hi

que, tot i la intensa feina que té, diu
que li agrada anar passejant i re-
córrer “el Madrid dels barris”. 

Granados va arribar a la capi-
tal fa una mica més de tres anys
per convertir-se en senadora. Amb
tot, el ministre d’Exteriors, José
Manuel Albares, i el president del
govern li van demanar que es fes
càrrec de la Secretaria de Coope-
ració Internacional. La feina, diu
Granados, “és molt intensa” per-
què gestiona un pressupost elevat
que es destina a la cooperació i al
desenvolupament, i a més l’obliga
a viatjar. En aquest sentit, consi-
dera que la distància entre el que
feia abans i el que fa ara és força
notable. “Una cosa és aconseguir
que es voti una llei i l’altra impul-
sar polítiques per mirar d’erradi-
car la desigualtat al món”.

Quan l’entrevistem està a punt
de marxar a Colòmbia. Per això
apunta que, tot i tenir marit i un fill,
amb aquesta feina és “quasi im-
possible tenir la vida organitzada”.
En el seu cas, ja fa temps que va de-
cidir llogar un pis a Madrid, però
no ha deixat mai de tornar a la me-
tròpoli. “Vaig i vinc, perquè tinc
molta relació amb el Baix Llobre-
gat, i hi tinc part de la família”, afir-
ma. “Trobo a faltar la platja, i
quan vinc sempre vaig a Castell-
defels per veure el mar”, conclou. 

POCA PRESÈNCIA
L’actual govern espanyol compta
amb 21 ministres. Dos són cata-
lans, com ja hem dit. La comuni-
tat autònoma que més càrrecs d’a-
quest rang aporta és la de Madrid,
seguida del País Valencià (3) i de
Castella i Lleó (3). Des de la Tran-
sició, d’entre els gairebé 240 mi-
nistres que ha tingut l’estat espa-
nyol, la presència de ministres ca-
talans ha estat reduïda. Una mica
més d’una vintena de persones
d’aquí han tingut una cartera mi-
nisterial, i d’aquestes, 18 havien
nascut o tenien una forta vincu-
lació amb la regió metropolitana.
Sorprèn, a més, que les legislatu-
res del Partit Popular només ha-
gin tingut quatre ministres cata-
lans. Certament, els socialistes
sempre han estat més sensibles
amb el fet diferencial metropoli-
tà i han incorporat figures políti-
ques com Carme Chacón, Narcís
Serra, Joan Clos o Ernest Lluch.

Veient aquestes xifres, la pre-
gunta és òbvia: per què hi ha tan
poca presència metropolitana al
govern de l’Estat? Granados asse-
nyala que, en realitat, es tracta d’u-
na situació que no representa el que
de debò hi passa. “Hi ha molta gent
catalana als ministeris. De fet, al
d’Exteriors es parla sovint en ca-
talà”, assevera. Tanmateix, reconeix

De la cinquantena 
d’alts càrrecs que
conformen el nou
govern de coalició de
Pedro Sánchez, només
cinc, dos ministres i 
tres secretaris d’Estat,
són catalans

que trencar amb les dinàmiques de
centralitat que té Madrid “és com-
plicat”, i si el govern és a la capital,
és normal que molts dels seus re-
presentants siguin d’allà. 

Per al sociòleg i ara alt càrrec
del Govern de la Generalitat Xa-
vier Godàs, les claus d’aquesta
manca de representació de me-
tropolitans i catalans a les altes es-
tructures de l’Estat té a veure
amb dos factors. Per una banda,
considera que això es relaciona
amb el mateix sistema polític ca-
talà. “El territori és capaç de pre-
servar el capital polític i les aspi-
racions dels polítics, a diferència
d’altres regions d’arreu de l’Estat”,
afirma. Es refereix al fet que la sin-
gularitat del sistema polític cata-
là fa que un polític metropolità, per
exemple, vegi amb bons ulls que-
dar-se al Parlament perquè ho
considera un triomf. “N’és un ex-
emple clar Salvador Illa, que era
ministre de Sanitat i va tornar a
Catalunya com a cap del PSC”, diu.

Per contra, amb l’excepció
del sistema polític basc, els polí-
tics de la resta de regions de l’Es-
tat tenen més ambicions a Ma-
drid. Són casos paradigmàtics
els del País Valencià i Galícia, co-
munitats que històricament han
aportat molts alts representants
a les estructures estatals. Al sis-

tema polític català, per tant, es pot
fer carrera perquè està prestigiat
i perquè permet “locutar amb
l’Estat”. Això es veu clarament
amb ERC i Junts: els seus polítics
sempre preferiran ser diputats al
Parlament que al Congrés. 

Per altra banda, Godàs tam-
bé considera que hi ha un altre
motiu que explica la poca pre-
sència de polítics catalans a Ma-
drid. “Les dinàmiques de l’Estat
fan que els polítics catalans esti-
guin més condicionats i vigilats”,
diu. “Els passen més comptes”,
sentencia. Parla, doncs, de la
manca de confiança que hi ha a
la capital espanyola cap a la pla-
na política de Catalunya. Certa-
ment, se’ns fa estrany pensar en
un polític català ocupant la posi-
ció de poder més important del
govern espanyol. De fet, fa 150
anys que això no passa. Va ser
amb Estanislau Figueras i Fran-
cesc Pi i Margall, que van ser pre-
sidents del govern durant la Pri-
mera República. De moment, no
sembla que aquesta situació hagi
de repetir-se en el futur.

Xavier Godàs: 
“Les dinàmiques de
l'estat espanyol fan 
que els polítics catalans
a Madrid amb alts
càrrecs estiguin més
condicionats i vigilats i
els passin més comptes”

De moment, la XIV legislatura espanyola amb 
Pedro Sánchez és la que més ministres metropolitans

ha tingut des del restabliment de la democràcia

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Esports Bàsquet | La Penya visita el CD Baloncesto Aradeva 
El conjunt de Jordi Vizcaíno visitarà aquest dissabte 24 de febrer el CD Baloncesto Aradeva, 

en partit corresponent a la 23a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut Badalona 
hi arribarà després de la victòria per 75-62 contra el Club Sant Josep Obrer del passat dia 18. 

La gran motivació de Jon Bon
Jovi amb New Jersey (1988) era
demostrar que l’èxit dels tres
discos anteriors del seu grup no
havia estat un cop sort. “Volia
continuar lluitant per assegurar-
me que tothom sabés que po-
díem repetir-ho una vegada i
una altra, i que no seríem una
banda d’un únic èxit. [...] Has de
buscar lletres que perdurin,
cançons que emocionin i con-
nectin amb les persones. L’op-
timisme de la nostra música
les ajuda a continuar endavant
amb les seves vides”, enraona a
Bon Jovi, la biografia del grup
escrita per Phil Griffin. 

“Livin’ on a prayer” i “It’s my
life” són himnes de Bon Jovi
molt presents en esdeveniments
basquetbolístics. L’11 de febrer de
2024, però, la triada com a ban-
da sonora dels tres concursos de
triples de l’All Star de la Super
Copa, al Marina Besòs de Sant
Adrià, és “Lay your hands on me”,
del disc New Jersey. La cançó
que Bon Jovi ha fet servir molts
cops per escalfar motors als con-
certs multiplica ara les emocions
en una competició igualitària.  

LA INSPIRACIÓ
Quatre jugadors i quatre juga-
dores estan asseguts en cadires
de fusta. Esperen el seu torn.
Participen en un format inspirat
en el concurs de triples mixt del
Circuit 3x3. “Vam preguntar a ju-
gadores d’altres All Star què els
semblava fer un concurs mixt i
ens van exposar que també vo-
lien aspirar a ser campiones de
la seva categoria, la Super Copa
femenina”, comparteix Javi Ez-
peleta, cap de premsa de la Fe-
deració Catalana de Basquetbol
(FCBQ). Hi ha, per tant, tres con-
cursos de triples: un entre els ju-
gadors, un altre entre les juga-
dores, i un últim entre el campió
i la campiona resultants.  

“Quan el departament d’ac-
tivitats i el de premsa em van
proposar la idea, la vaig veure
molt encertada perquè una com-
petició mixta potencia encara
més el nostre esport”, intervé
Ferran Aril, president de la fe-
deració. En l’anterior All Star,
que era de Copa Catalunya, elles
participaven en un concurs de
triples i ells, en un d’esmaixades. 

“És una iniciativa fantàstica
perquè camina cap a la igualtat
en un món en què les dones es-
tem més discriminades”, expo-
sa Montsant Guerrero, jugado-
ra de l’AB Premià, una hora
abans de l’inici del concurs de
triples. S’ha pres un cafè per ac-
tivar-se. “No he començat a te-
nir nervis fins que no he entrat

al pavelló i he estat conscient del
dispositiu que s’hi ha muntat...
I ara cada cop en tinc més...”,
confessa Guerrero, que s’en-
frontarà a Queralt Ribera (Man-
resa CBF) en la segona semifinal.

20 TRIPLES EN UN MINUT
Hi ha cinc pilotes a cada un dels
quatre carros ubicats en quatre
posicions diferents, i l’última
pilota de cada carro val el doble
de punts si entra (dos). Han de
llençar 20 triples en un minut.
“Hi ha qui té una mecànica de tir
molt elegant i la meva és molt
poc ortodoxa, i ja és difícil que
la canviï perquè els hàbits estan
molt arrelats”, enraona.  

La mecànica de tir de Judith
Moya és “molt de llibre i de ma-

nual”. La jugadora del CB Gra-
nollers ha arribat “molt ner-
viosa” al pavelló i, a poc a poc,
s’ha anat tranquil·litzant una
mica, però potser no tant com
li agradaria. “Soc aquí per gau-
dir d’una tarda especial i d’un
format perfecte. Tant si guanyo
com si no ho faig, m’enduré una
experiència brutal”, comenta.  

LA PRIMERA VEGADA
Potser el gran hàndicap de Moya
és que no provarà els cèrcols del
Marina Besòs fins que faci l’es-
calfament. Mai ha jugat en
aquesta pista i sí que s’ha en-
frontat molts cops a la seva rival
en la primera semifinal, Marina
Portillo, del CB Roser: “A veure
qui està més encertada. La Por-
tillo està jugant un bon partit
amb la conferència Est”.  

El concurs comença amb la
tensió pròpia d’una gran no-
vel·la: Marc Perapoch (JAC
Sants) i Gerard Gutiérrez (Bàs-
quet Manresa B) empaten a 11
punts en el primer duel. “No sa-
bíem si hauríem de repetir l’eli-
minatòria i, al final, he passat jo
perquè he ficat més triples que
valien un punt. Ha sigut un mo-
ment curiós i l’experiència, en
general, excel·lent perquè el for-
mat és atractiu i força ràpid”, in-
tervé Perapoch, que perd per 9-
12 la final masculina contra el ju-
gador del CB Esparreguera Al-
bert Barquets, que abans havia

guanyat per 8-6 Eduard Fran-
cisco (El Masnou Basquetbol).   

En categoria femenina, Ri-
bera supera Guerrero per 3-14,
i Portillo s’imposa a Moya per
14-9. Porti es presenta a la final
disfressada de Pantera Rosa i
torna a demostrar el seu caris-
ma. Abans, a l’All Star de Copa
Catalunya, ja havia llençat ves-

tida de pollastre i d’Olaf, de
Frozen. L’escorta del CB Roser
fica un triple del primer carro,
un del tercer i un altre de l’últim,
i Ribera n’anota sis [un de dos
punts] i suma 7 punts. Ja tenim
els dos campions de cada cate-
goria: Barquets i Ribera, que
s’enfrontaran ara pel títol global.   

“Em sembla fantàstic que
jugadors i jugadores puguem ri-
valitzar en un concurs de triples
i, en el meu cas, m’ha ajudat ha-
ver jugat el primer partit de
l’All Star perquè estava més ac-
tiva i m’havia tret força els ner-
vis”, exposa Ribera, que s’im-
posa a Barquets per 15-7 i com-
pleta la tarda perfecta. Una es-
tona abans, també s’ha procla-
mat campiona amb la confe-

rència Est, després de vèncer
l’Oest per 63-82.   

“L’All Star de la Super Copa
és un punt de trobada del món
del bàsquet i disputar-lo al Ma-
rina Besòs, la meva pista la
temporada passada, quan juga-
va al Bàsquet Femení Sant
Adrià, ha estat encara més es-
pecial”, confessa Ribera. “Feli-
cito la Queralt per la seva vic-
tòria en la final global i l’orga-
nització perquè em sembla un
encert anar alternant les elimi-
natòries masculines i femenines,
i que hi hagi una final mixta.
Quan llences passes força ner-
vis perquè tothom et mira a tu
i el teu rival llençarà després o
ja ho ha fet”, comenta Barquets.  

Quan li pregunto a la tri-
campiona Ribera si s’ha prepa-
rat molt el concurs i si ha llen-
çat molts més triples durant la
setmana, respon amb la trans-
parència d’una nena petita: “No,
no...”. I riu, també amb els ulls.
“Et mentiria si et digués que no
estava nerviosa. Ho estava
molt...”, afegeix.  Només té ga-
nes d’abraçar ben fort els seus
dos grans seguidors, el Pere i la
Peronella. El pare i la mare l’a-
nimen sempre des de la grada
vagi on vagi. “No em canten res
ni criden el meu nom. No cal
que ho facin perquè els sento
molt a prop. Sempre hi són i
això per a mi és el més impor-
tant”, tanca, orgullosa, Ribera. 

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

Triples per la igualtat 
» L’All Star de Super Copa celebra tres concursos de triples (masculí, femení i final mixta entre campions) 
» Queralt Ribera, exjugadora del Bàsquet Femení Sant Adrià, és la campiona global al Marina Besòs

“Una competició mixta
potencia més el nostre
esport”, diu Ferran Aril,
president de l’FCBQ 

“Et mentiria si et digués
que no estava nerviosa;
ho estava molt, molt...”,
confessa Queralt Ribera 

Ribera, exjugadora del Bàsquet Femení Sant Adrià, i Barquets (CB Esparreguera), a la final del concurs de triples mixt de l’All Star. Foto: Toni Delgado
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El musical ja es pot veure al Teatre Tívoli
de Barcelona, fins al 21 d'abril. La proposta
està basada en la coneguda pel·lícula fran-
cesa Les Choristes, en la qual un professor
de música entra a treballar en un internat
de reeducació de menors i s'acaba acos-
tant a ells a través del cant. A diferència
de la versió cinematogràfica, l'obra in-
corpora intèrprets femenines.

Teatre

Los Chicos del Coro
Juan Luis Iborra

Es tracta del segon disc de l’artista cata-
lana, que a través d’aquesta publicació
busca reivindicar la importància d'ex-
pressar els nostres estats emocionals. L’àl-
bum parla de què passa durant una
ruptura amorosa, on mor l’amor, i cada
peça fa referència a cadascuna de les fa-
ses del dol. En total, el disc conté fins a nou
cançons d’estil pop.

Música

Ambientada en els anys 90, la pel·lícu-
la explica la història de Mauricio, un fa-
mós rocker espanyol que recorre Llati-
noamèrica buscant retrobar-se amb la
seva vocació per deixar enrere les seves
addiccions. Allà, coneix Don Carlos, un
vell músic que li acaba fent de mestre.
El film ha rebut diversos premis en fes-
tivals internacionals.

Pelis i sèries

La estrella azul
Javier Macipe

Amor(t)
Gemm Sol

Let's Festival 2024
El festival de música independent Let’s arriba a la seva 19a
edició amb més de 40 artistes. Se celebra a diversos espais

de l’Hospitalet, principalment a la sala Salamandra, on actua-
ran alguns dels caps de cartell com Iván Ferreiro, La Habita-
ción Roja o Lildami. Hi ha concerts programats fins al dia 23
de març i les entrades costen entre 12 i 30 euros, segons l’ac-
tuació. La programació d’enguany també compta amb artis-
tes internacionals com Clap Your Hands Say Yeah, BDRMM i
Fujiya & Miyagi. La iniciativa es presenta com tot un referent

musical de l’àrea metropolitana de Barcelona.

T H E  T Y E T SQUI SÓN?

SÓN FAMOSOS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La diputada d'ERC i escriptora Jenn Díaz
ha publicat Violència en tres actes, un lli-
bre on relata com als divuit anys va pa-
tir violència masclista. L’obra navega en-
tre una part íntima, basada en la seva
experiència, i una de més política en la
qual parla de diversos temes com el
protocol contra l'assetjament, el fe-
minisme o la paritat.

Llibres

Violència en tres actes
Jenn Díaz

| The Legend of Heroes
És la tercera part de la saga de rol japonès per a PlayStation 5. En aquesta
entrega, els personatges s’enfronten a un conflicte bèl·lic entre nacions.
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El duet The Tyets, format per Oriol de Ramon i Xa-
vier Coca (Mataró, 1998), és el grup que més no-

minacions populars ha rebut als Premis 
Enderrock d’enguany, que se celebraran 

el pròxim dia 7 de març a Girona. 
En concret, estan nominats a millor 
artista, millor disc de música urbana, 
millor cançó, millor videoclip i millor 

directe. El grup musical naixia 
el 2018 i treia el seu primer disc 

l’estiu del 2019. Ara, sis anys 
després, s’han convertit 

en els artistes del moment. 
De fet, el duet és el primer 
grup català que ha superat 

el milió d’oients a la plataforma 
de música Spotify i, a més, 

acumula diversos guardons.

Famosos

Ser el grup català del moment
Són un referent del reggaeton i del trap al país

Ser els artistes més nominats als Enderrock
Acumulen fins a cinc nominacions als premis d’enguany

Felicitacions i suport al duet
Els seus fans asseguren que es mereixen totes les nominacions
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OLI

Les fruites, les verdures i les hortalisses ens
aporten vitamines, minerals, fibra i aigua  

CEREALS

VEGETALS

PEIX

E S T I L S  D E  V I D A

i NUTRICIÓ
La millor manera de prevenir l’obesitat és seguir la dieta medi-
terrània. És un consell que signaria qualsevol de les nostres àvies,
però també és la conclusió de nombrosos estudis científics. La
ciència, doncs, també està de part de la dieta mediterrània. 

Aquest model d’alimentació augmenta la població de mi-
croorganismes beneficiosos que prevenen l’aparició d’altera-
cions derivades del sobrepès, en especial, la diabetis i les malal-
ties cardiovasculars. És per aquesta raó que els científics consi-
deren que la dieta mediterrània és molt útil per tractar o corregir
els desequilibris propis de l’obesitat i les seves conseqüències. 

La flora bacteriana de l’intestí, també coneguda com a micro-
biota, està formada per milers d’espècies de microorganismes.
La majoria són positius, però a mesura que passen els anys es
van perdent. La dieta mediterrània conté aliments que contribu-
eixen a repoblar la flora bacteriana amb microorganismes bene-
ficiosos per a la salut i molt necessaris, especialment per a les
persones que pateixen una síndrome metabòlica que els fa en-
greixar, perquè aquestes persones presenten un desequilibri
més gran en la proporció de bacteris.     

Contra l’obesitat, dieta mediterrània

L’oli d’oliva és ric en vitamina E, betacarotens i àcids
grassos que tenen propietats cardioprotectores  

Les claus

El pa, la pasta i l’arròs contenen
carbohidrats molt necessaris per al dia a dia

El peix és un aliment clau en la dieta i s’ha 
de consumir com a mínim un cop per setmana 
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